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PROTOKÓŁ Nr 51/2023 
Komisji Oświaty, Kultury i Sportu 

w dniu 19 września 2023 r. 

W dniu 19 września 2023 r. o godz. 11.30 w sali 021 Starostwa Powiatowego w Czarnkowie rozpoczęło się 
posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury i Sportu. Zastępca Przewodniczącego Komisji Oświaty powitał 
zebranych i tym samym otworzył posiedzenie, stwierdzając na podstawie listy obecności (zał. nr 1) 
prawomocność obrad.  

W dzisiejszym posiedzeniu miała wciąć udział również Komisja Rewizyjna, jednak nie uzyskała 
wymaganego kworum. 

Zastępca Przewodniczącego Komisji Oświaty przedstawił proponowany porządek posiedzenia: 

1. Przyjęcie protokołów z ostatnich posiedzeń Komisji. 
2. Efekty naboru do szkół prowadzonych przez powiat oraz organizacja i przygotowanie szkół i placówek 

do roku szkolnego 2023/2024. 
3. Omówienie i opiniowanie materiałów będących przedmiotem obrad najbliższej sesji. 
4. Sprawy różne. 

Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do zaproponowanego porządku posiedzenia. 

Ad. 1. 
Przyjęcie protokołów z ostatnich posiedzeń Komisji. 

Komisja Oświaty, Kultury i Sportu przystąpiła do przyjęcia protokołu z ostatniego posiedzenia tj. z dnia 20 
czerwca 2023 r. W obecności 4 członków Komisji: 

3 głosy „za” 
0 głosów „przeciw” 
1 głos wstrzymujący się. 

Tym samym protokół Nr 50/2023 został przyjęty. 

Ad. 2 
Efekty naboru do szkół prowadzonych przez powiat oraz organizacja i przygotowanie szkół i placówek 
do roku szkolnego 2023/2024. 

Materiał w powyższym zakresie został członkom Komisji Oświaty, Kultury i Sportu przesłany drogą 
mailową i stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu. Informację przedstawił na dzisiejszym 
posiedzeniu Wicestarosta, który w pierwszej kolejności odniósł się do naboru na rok szkolny 2023/2024. 

Nabór do wszystkich szkół ponadpodstawowych funkcjonujących w powiecie czarnkowsko-trzcianeckim, 
na dzień 1 września 2023 r. zamknął się liczbą 1583 uczniów , którzy będą kształceni w 59 oddziałach. 
W porównaniu do roku poprzedniego jest to wzrost o 34 uczniów przy jednoczesnym zmniejszeniu liczby 
oddziałów o 3. W ubiegłym roku przyjęto do szkół ponadpodstawowych 1549 uczniów, którzy byli 
kształceni w 62 oddziałach. Jeżeli weźmiemy pod uwagę, iż szkoły podstawowe ukończyło w obecnym 
roku 1398 absolwentów klas ósmych, to obecny nabór jest wyższy od liczby absolwentów o 185 osób. 
Przyjęto w powiecie o 13,23% absolwentów klas ósmych więcej niż ukończyło szkoły w powiecie. Jest to 
wskaźnik analogiczny do roku poprzedniego, który wyniósł 11,11% bowiem szkoły podstawowe 
w powiecie ukończyło w roku szkolnym 2021/2022 1394 absolwentów, a przyjęto 1549 uczniów, zatem 
nabór był wyższy od liczby absolwentów kończących szkoły podstawowe w naszym powiecie o 155 
uczniów. W świetle powyższego nie będzie błędnym stwierdzenie, że 100% absolwentów szkół 
podstawowych z naszego powiatu chętnych do podjęcia edukacji w naszym powiecie znalazło miejsce 
w szkołach ponadpodstawowych funkcjonujących w naszym powiecie. 

Do szkół prowadzonych przez powiat przyjęto 1130 uczniów do 40 oddziałów i było to więcej o 32 uczniów 
niż w roku poprzednim, gdy przyjęto do naszych szkół 1098 uczniów do 44 oddziałów, przy jednoczesnym 
zmniejszeniu liczby oddziałów o 4. Do poszczególnych typów szkół masowych prowadzonych przez powiat 
trafiło: 
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 do liceum ogólnokształcącego 286 uczniów do 9 oddziałów w tym: 

- LO w Czarnkowie 158 uczniów do 5 oddziałów, 
- LO w Trzciance 128 uczniów do 4 oddziałów. 

Zatem w tym typie szkoły nastąpił wzrost naboru o 4 uczniów w odniesieniu do roku poprzedniego przy 
zmniejszeniu liczby oddziałów o jeden (w roku 2022/2023 - przyjęto 282 uczniów do 10 oddziałów), 

 do Technikum - 476 uczniów do 16 oddziałów, w tym: 

- ZST Trzcianka 135 uczniów do 5 oddziałów, 
- ZS Czarnków 175 uczniów do 6 oddziałów, 
- ZS Trzcianka 101 uczniów do 3 oddziałów, 
- ZS Krzyż Wlkp. 65 uczniów do 2 oddziałów. 

W bieżącym roku w tym typie szkoły nastąpił wzrost naboru o 15 uczniów w odniesieniu do roku 
poprzedniego przy zmniejszeniu 1 liczby oddziałów o jeden (w roku 2022/2023 - przyjęto 461 uczniów do 
17 oddziałów), 

 Branżowej Szkoły I Stopnia 288 uczniów do 11 oddziałów, w tym: 

- ZS Czarnków 155 uczniów do 6 oddziałów, 
- ZS Trzcianka 72 uczniów do 3 oddziałów, 
- ZS Krzyż Wlkp. 61 uczniów do 2 oddziałów. 

Ponadto przyjęliśmy do szkolnictwa specjalnego 57 uczniów do 4 oddziałów, w tym: 

 do szkół podstawowych specjalnych, w tym do SPS w MOS Biała – 1 oddział i 16 uczennic i 1 oddział 
i 7 uczniów w ZSS w Gębicach, 

 do szkoły przysposabiającej do pracy – funkcjonującej w ZSS w Gębicach – 2 uczniów do istniejących 
oddziałów, 

 do szkoły branżowej I stopnia specjalnej - w MOS Biała 1 oddział dla 16 uczennic, 

 do liceum ogólnokształcącego specjalnego prowadzone przez MOS Biała – 16 uczennic do 1 oddziału. 

W przypadku szkoły BSI w ZS w Czarnkowie – uczniowie posiadający orzeczenia do kształcenia specjalnego 
trafili do klas masowych lub też oczekują jeszcze na wydanie orzeczeń na aktualny poziom edukacyjny. 
Zatem i tu może pojawić się oddział szkoły specjalnej. 

Do szkół prowadzonych przez inne podmioty trafiło w roku szkolnym do klas pierwszych 453 uczniów do 
19 oddziałów, w tym: 

 do liceum ogólnokształcącego 199 uczniów do 8 oddziałów, 

 do technikum 208 uczniów do 9 oddziałów, 

 do branżowej szkoły I stopnia 46 uczniów do 2 oddziałów. 

Następnie Wicestarosta omówił kwestię organizacji szkół w roku szkolnym 2023/2024. 

We wszystkich szkołach dla młodzieży w powiecie w roku szkolnym 2023/2024 naukę pobiera 4838 
uczniów w 219 oddziałach. W odniesieniu do minionego roku szkolnego nastąpił wzrost liczby 
kształconych uczniów o 549 osób, przy jednoczesnym wzroście liczby oddziałów o 25. W poprzednim roku 
kształcono w powiecie w analogicznych szkołach 4289 uczniów w 194 oddziałach. W poszczególnych 
typach szkół kształci się obecnie: 

 w liceach ogólnokształcącym kształci się 1499 uczniów w 62 oddziałach, 

 w technikum kształci się 2262 uczniów w 101 oddziałach, 

 w branżowej szkoły I stopnia kształci się 881 uczniów w 33 oddziałach, 

 szkoły specjalne 196 uczniów w 23 oddziałach. 

Natomiast we wszystkich szkołach prowadzonych przez powiat, zarówno powszechnie dostępnych jak 
i specjalnych, w roku szkolnym 2023/2024 kształci się 3368 uczniów w 144 oddziałach i jest to więcej 
o 389 uczniów i 7 oddziałów niż w roku poprzednim, kiedy to edukowaliśmy w naszych szkołach 2989 
uczniów w137 oddziałach. 
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We wszystkich typach szkół masowych nastąpił wzrost liczby uczniów i oddziałów. 

Zjawisko to w poszczególnych typach szkół układa się to następująco: 

 w liceum ogólnokształcącym kształci się 880 uczniów w 34 oddziałach. W odniesieniu do roku 
poprzedniego nastąpił wzrost liczby uczniów o 104 i o 3 oddziały, bowiem w roku poprzednim 
kształciliśmy w liceach ogólnokształcących 776 uczniów w 31 oddziałach. W poszczególnych szkołach 
zjawisko to kształtowało się następująco: 

- w LO w Czarnkowie 499 uczniów w 19 oddziałach (poprzedni rok 431 uczniów w 17 oddziałach), 
- w LO w Trzciance 381 uczniów w 15 oddziałach (345 uczniów w 14 oddziałach), 

 w technikum kształci się 1524 uczniów w 60 oddziałach. W odniesieniu do roku poprzedniego nastąpił 
wzrost liczby uczniów o 156 i o 5 oddziałów, bowiem w roku poprzednim kształciliśmy 1368 uczniów 
w 55 oddziałach. W poszczególnych szkołach zjawisko to kształtowało się następująco: 

- ZST Trzcianka 460 uczniów w 19 oddziałach ( w roku poprzednim 428 uczniów w 17 oddziałach), 
- ZS Czarnków 607 uczniów w 23 oddziałach (587 uczniów w 23 oddziałach) , 
- ZS Trzcianka 249 uczniów w 10 oddziałach (189 uczniów w 8 oddziałach), 
- ZS Krzyż Wlkp. 208 uczniów w 8 oddziałach ( 164 uczniów w 7 oddziałach). 

 W Branżowej Szkoły I Stopnia kształci się obecnie 768 uczniów w 27 oddziałach. W odniesieniu do 
roku poprzedniego nastąpił wzrost liczby uczniów o 129 przy jednoczesnym spadku liczby oddziałów 
o 1, bowiem w roku poprzednim kształciliśmy 639 uczniów w 28 oddziałach. W poszczególnych 
szkołach zjawisko to kształtowało się następująco: 

- ZS Czarnków 425 uczniów w 14 oddziałach (w roku poprzednim 352 uczniów w 16 oddziałach), 
- ZS Trzcianka 212 uczniów w 8 oddziałach (163 uczniów w 7 oddziałach), 
- ZS Krzyż Wlkp. 131 uczniów w 5 oddziałach (124 uczniów w 5 oddziałach) 

W szkolnictwie specjalnym kształcimy 196 uczniów w 23 oddziałach. Nastąpiło tu zmniejszenie o 10 
uczniów przy tej samej liczbie oddziałów w porównaniu do roku poprzedniego (206 uczniów w 23 
oddziałach). Wynika to w głównej mierze z problemów ZS w Czarnkowie z uzyskaniem aktualnych 
orzeczeń z PPP do kształcenia specjalnego i decyzji o włączeniu uczniów pierwszych klas szkoły specjalnej 
do klas masowych. W najbliższym czasie może się to zmienić. 

Liczebności uczniów i oddziałów w poszczególnych typach szkół wynikają ze stopnia upośledzenia 
uczniów, który wymusza właściwą ich organizację. Kształtuje się on następująco: 

 Zespół Szkół Specjalnych w Gębicach 90 uczniów w 15 oddziałach (rok poprzedni 94 uczniów i 15 
oddziałach), w tym: 

- szkoła podstawowa specjalna - 62 uczniów w 11 oddziałach (było 63 uczniów w 11 oddziałach), 
- szkoła przysposabiająca do pracy – 28 uczniów w 4 oddziałach (było 31 uczniów w 4 oddziałach), 

 ZS Czarnków – szkoła branżowa I stopnia specjalna – 10 uczniów w 2 oddziałach (było 18uczniów w 2 
oddziałach), 

 MOS Biała – jest 96 wychowanek w 6 oddziałach (były w poprzednim roku 94 wychowanki w 6 
oddziałach) w tym: 

- szkoła podstawowa specjalna - 32 uczennice w 2 oddziałach (było 26 uczennic w 2 oddziałach), 
- szkoła branżowa I stopnia specjalna – 32 uczennice w 2 oddziałach (było 16 uczennic w 1 

oddziale), 
- liceum ogólnokształcące specjalne - 32 uczennice w 2 oddziałach (było 52 uczennice w 3 

oddziałach), 

Jeżeli chodzi o szkoły ponadpodstawowe prowadzone przez inne organy w powiecie w roku obecnym 
kształci się w nich 1470 uczniów w 75 oddziałach (co stanowi 30,4% ogółu uczniów szkół młodzieżowych 
w powiecie), w tym: 

 w liceach ogólnokształcących 619 uczniów w 28 oddziałach, 
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 w technikum 738 uczniów w 41 oddziałach, 

 w branżowej szkoły I stopnia 113 uczniów 6 oddziałach. 

W tym miejscu członkowie Komisji Oświaty, Kultury i Sportu podjęli dyskusję o wysokiej liczebności klas. 
Podkreślano istotny fakt, że wszyscy uczniowie, którzy aplikowali do szkół ponadpodstawowych 
w powiecie, zostali do tych szkół przyjęci. Dyrektorzy uczulani byli na możliwie maksymalny nabór do 
swoich placówek, stąd większa liczba oddziałów oraz większa liczebność uczniów do nich przyjętych. Jest 
to sytuacja organizacyjnie trudna, a finansowe przełożenie na subwencję oświatową będzie ona mieć 
dopiero w roku 2024.  Komisja w toku dyskusji poruszyła także kwestię wpływu siatki dojazdów do szkół 
na terenie powiatu, co także mogło mieć znaczący wpływ na zainteresowanie nauką w tych szkołach. 

Następnie Wicestarosta odniósł się do kwestii deficytu w powiatowej oświacie w 2023 r., informując 
członków Komisji o działaniach planowanych do podjęcia, celem jego sfinansowania. Na uzupełnienie 
wspomnianych braków przeznaczone zostaną środki z Ministerstwa Finansów: w kwocie 6.645.734,00 zł 
z tytułu uzupełnienia subwencji ogólnej na 2023 rok oraz w kwocie 85.678,00 ze środków rezerwy części 
oświatowej subwencji ogólnej, w tytułu podziału kwoty na zwiększony odpis na zakładowy fundusz 
świadczeń socjalnych dla nauczycieli w roku 2023. Pozostanie do uzupełnienia kwota w wysokości 
2.097.000,00 zł. Wicestarosta poinformował, że stopniowo na ten cel będzie rozdysponowywana rezerwa 
oświatowa, która wynosi 1.413.000,00 zł. Po podjęciu powyższych działań ostatecznie brakująca kwota 
w powiatowej oświacie wynosić będzie 684 tys. zł i te środki będą musiały się znaleźć w budżecie powiatu.  

Kolejną istotną kwestią poruszoną przez Wicestarostę były problemy związane z kadrą pedagogiczną. 
Z pozyskanych ze szkół informacji wynika, że w szkołach prowadzonych przez powiat jest zatrudnionych na 
dzień 1 września 306 nauczycieli na 301 etatach, w tym na poszczególnych stopniach awansu 
zawodowego: 

 bez stopnia/zatrudniony na podstawie innych przepisów – 11 osób (11,3 etatów), 

 początkujący – 40 osób (33,1 etatów), 

 mianowany – 51 osób (48,3 etatów), 

 dyplomowany – 204 osoby (209 etatów), 

co daje łącznie 306 osób na 301 etatach. 

Zgodnie z obowiązującymi przepisami organy prowadzące od 1 września 2022 r. są zobligowane do 
zatrudniania nauczycieli specjalistów w wymiarach etatów określonych przepisami prawa. Każdej szkole 
przysługuje określona liczba etatów specjalistów wynikająca z liczby kształconych uczniów w szkołach 
młodzieżowych. 

Jak podkreślił Wicestarosta, największy problem stanowią psycholodzy. Szkoły na siłę próbują zatrudnić 
osoby spełniające kryteria formalne dające możliwość wykonywania zawodu psychologa, jednakże są to 
osoby zatrudniane w kilku szkołach, nie zainteresowane zbyt dużym zaangażowaniem w zadania szkoły. 
Należałoby więc rozważyć kwestie ich pozyskania w inny sposób, np. poprzez stworzenie systemu 
doskonalenia nauczycieli w celu wyedukowania własnego psychologa. 

Wicestarosta ustosunkował się też do kwestii przekroczenia zatrudniania nauczycieli o 1,5 etatu. 
W obecnym roku szkolnym nauczycielom w szkole ponadpodstawowej mogą być przydzielone za jego 
zgodą godziny ponadwymiarowe w wymiarze wyższym niż 1,5 etatu. Wynika to z konieczności 
zapewnienia edukacji związanej ze zwiększonym naborem w tym roku przy jednoczesnym braku naboru 
w roku przyszłym. 

W tym miejscu członkowie Komisji Oświaty, Kultury i Sportu podjęli dyskusję, która w głównej mierze 
dotyczyła problemu z zapewnieniem opieki psychologicznej w każdej szkole. 

Następnie informacja została przez Komisję przyjęta. 
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Ad. 3 
Omówienie i opiniowanie materiałów będących przedmiotem obrad najbliższej sesji 

Proponowany porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu. Wraz z materiałami został 
on radnym wysłany drogą emailową w dniu 19.09.2023 r. Szczegółowo materiały omówił Sekretarz 
Powiatu.  

Członkowie Komisji Oświaty, Kultury i Sportu nie wnieśli uwag do w/w materiałów. 

Ad. 4 
Sprawy różne 

W sprawach różnych obecny na posiedzeniu Sekretarz Powiatu poinformował, że wczoraj ogłoszono 
wyniki naboru w ramach Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych – edycja 
szósta – PGR, do którego powiat składał wniosek o dofinansowanie budowy chodnika w Romanowie 
Dolnym. Całość inwestycji podzielona jest na trzy odcinki, ten akurat wniosek dotyczył dwóch odcinków. 
Decyzja jest pozytywna, otrzymaliśmy dofinansowanie w wysokości 4,3 mln zł, przy wkładzie własnym 
w wysokości 200 tys. zł (Gmina Czarnków i Powiat partycypują 50/50). Na ostatni trzeci odcinek został 
złożony osobny wniosek, jednak czekamy jeszcze na rozstrzygnięcie. 

Następnie głos zabrał Wicestarosta, który poinformował członków Komisji o fakcie podpisania 
z Wojewodą Wielkopolskim umowy na dofinansowanie remontu drogi powiatowej na odcinku Prusinowo-
Jędrzejewo w kwocie 1,5 mln zł w ramach Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. 20% kosztu inwestycji 
stanowiące wkład własny zostanie zabezpieczone na sesji Rady Powiatu 26 września br. Wówczas Zarząd 
Dróg Powiatowych, który rozstrzygnął już przetarg na realizację tego zadania, będzie mógł przystąpić do 
podpisania umowy z wykonawcą i realizacji inwestycji. 

Więcej spraw różnych nie poruszano. 

Na tym  posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury i Sportu oraz protokół w dniu 19 września 2023 r. 
zakończono.  

Przewodniczący Komisji 
Oświaty, Kultury i Sportu 

/-/ Zygmunt Jasiewicz 
Protokolant: 
Natalia Rozalewicz 


